

علاقة التماسك الاجتماعي بالإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي لدى الشباب الجامعيـ دراسة ميدانية على عينة من طلبة قسم علم الاجتماع جامعة دمشق

شادي قبلاوي^١

١- طالب دراسات عليا Shady.qblawi@damascusuniversity.edu.sy

الملخص:

يهدف البحث للتعرف على العلاقة ما بين مظاهر التماسك الاجتماعي، والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي من خلال علاقة ارتباط الفرد بأسرته، والمؤسسات التعليمية، والمؤسسات الدينية، والمؤسسات الاجتماعية العامة، بالإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي. وقد تم اعتماد منهجية ملائمة لهدف البحث، تمثلت بالمنهج الوصفي التحليلي، وطريقة المسح الاجتماعي بأسلوب العينة، كما استخدمت الاستبانة أداة لجمع البيانات عن المبحوثين، التي صممت وفق مقياس ليكرت الخماسي كأداة لقياس مستوى الإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي وعلاقته بالتماسك الاجتماعي. كما تكون المجتمع الأصلي للبحث من طلبة السنة الرابعة (ذكوراً وإناثاً) من قسم علم الاجتماع، في جامعة دمشق، البالغ عددهم للعام الدراسي 2022_2023 /547/ طالب وطالبة. وقد بلغ حجم العينة التي أخذت بالطريقة القصدية (70) طالباً وطالبة. وبناءً على التحليل الإحصائي للبيانات الذي تم من خلال البرنامج الإحصائي (SPSS) باستخدام مقاييس النسب المئوية، المتوسط، معامل ارتباط بيرسون، توصل إلى عدد من النتائج التي تشير إلى وجود علاقة ارتباطية سالبة ذات دلالة إحصائية بين ارتباط الفرد بالإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي. كما بينت النتائج أيضاً وجود علاقة ارتباطية سالبة ذات دلالة إحصائية بين ارتباط الفرد بالمؤسسات التعليمية والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي، وأوضح النتائج أيضاً وجود علاقة ارتباطية سالبة ذات دلالة إحصائية بين ارتباط الفرد بالمؤسسات الاجتماعية العامة والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي. وبالتالي وجود علاقة بين التماسك الاجتماعي والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي.

الكلمات المفتاحية: التماسك الاجتماعي، الإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي، الشباب الجامعي.

3 تاريخ الإيداع: ٢٠٢٣/٠٦/١٣

تاريخ القبول: ٢٠٢٣/٠٩/٠٥



حقوق النشر: جامعة دمشق -

سورية، يحتفظ المؤلفون بحقوق

النشر بموجب الترخيص

CC BY-NC-SA 04

The relationship of social cohesion with addiction to social networking sites among university youth a field study on a sample of students from the Department of Sociology at Damascus University

Shady Qblawi¹

1- Graduate student. Shady.qblawi@damascusuniversity.edu.sy

Abstract:

The research aims to identify the relationship between manifestations of social cohesion and addiction to social networking sites through the relationship of the individuals association with his family, educational institutions, religious institutions, and public social institutions, with addiction to social networking sites. An appropriate methodology has been adopted for the purpose of the research, represented by the analytical descriptive approach, and the social survey method using the sample method. The questionnaire was also used as a tool to collect data on the respondents, which was designed according to the five-point likert scale as a tool for measuring the level of addiction to social networking sites and its relationship to social cohesion. The original research community consisted of fourth- year students (male and female) from the Department of sociology, at the University of Damascus, whose number for the academic year 2022-2023 was /547/ students. The sample size, which was taken by the purposive method, was (70) male and female students. And based on the statistical analysis of the data that was carried out through the statistical program (SPSS) using percentages, average, and Pearson correlation coefficient, a number of results were reached indicating that there is a statistically significant negative correlation between the individuals attachment to his family and addiction to social networking sites. The results also showed that there is a statistically negative correlation between the individuals attachment to the educational institution and addiction to social networking sites. The results also indicated that there is a statistically negative correlation between the individuals attachment to the religious institutions and addiction to social networking sites. The results also showed that there is a statistically negative correlation between the individuals attachment to public social institutions and addiction to social networking sites. Thus, there is a relationship between social cohesion and addiction to social cohesion and addiction to social networking sites.

Keywords: Social Cohesion, Addiction to Social Networking Sites, University Youth.

Received: 13/06/2023

Accepted: 05/09/2023



Copyright: Damascus University- Syria, The authors retain the copyright under a CC BY- NC-SA

Damascus university Journal of arts and humanities
:Sciences vol 40 No.. (2024)

مجلة جامعة دمشق للآداب والعلوم الإنسانية
مجلد ٤٠ العدد .. (٢٠٢٤):